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Daniela Černá

Lidé se vrátí z dovolených a pak si toho všimnou.
Varování Fialovi do Sněmovny

parlamentnilisty.cz/arena/politologove/Lide-se-vrati-z-dovolenych-a-pak-si-toho-vsimnou-Varovani-Fialovi-do-
Snemovny-739452

11.07.2023 18:28 | Rozhovor

POLITOLOGOVÉ „Lidé musejí nejdřív ozdravný balíček
ochutnat.“ Politolog Lukáš Jelínek má přímý vzkaz do
Poslanecké sněmovny k aktuálnímu jednání a připomíná
lidovcům osobnost Josefa Luxe. „Zapomněli na to, že jiný práh
bolestivosti mají lidé s nízkými příjmy, senioři nebo rodiny s
dětmi, a jiný manažeři, kteří vydělávají slušné peníze,“ uvedl na
adresu koalice. A připomíná strategii: „Politici se zapotili přes
prázdniny a po dovolených se voliči v září nestačili divit, co se
všechno odehrálo. Něco podobného se může stát i teď.“

Sdílej

Foto: Hans Štembera 
Popisek: Vládní poslanci hlasují pro pořad schůze
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Ve Sněmovně začalo zostra projednávání zpomalení valorizace
důchodů a konsolidačního balíčku. Do jaké míry jde o test
jednoty koalice?

Je to asi nejvýznamnější legislativa, kterou vláda nachystala za dobu
svého působení. Za určitý test se to považovat dá. Na druhou
stranu, už při vzniku vlády bylo vidět, že premiér Petr Fiala a další
koaliční lídři si velmi dávají záležet na tom, aby vztahy mezi
koaličními stranami byly co nejlepší, co nejharmoničtější. Zachování
vlády staví nade všechno jako hlavní prioritu. Možná se vztahy v
koalici mírně zhorší a dojde k nějakým přestřelkám. Maximálně lze
očekávat mírné oslabení. 

Koalice připomíná, že jsme si prošli covidem, hospodářskou
krizí, máme válku na Ukrajině a inflace klesá. Pokud by
nezasáhli, do pěti let by nám hrozil náraz na dluhovou brzdu.
„Není to kočkopes,“ ujistil Josef Bernard ze STAN. Koalice
připouští, že reformy postihnou všechny vrstvy společnosti.
Mají pádné argumenty?

Problém je, že tato politická reprezentace, tak jako většina
politických reprezentací u nás, se dívá jen od jedněch voleb ke
druhým. Samozřejmě, že je potřeba stav veřejných financí řešit.
Podle mě by k tomu mohli přistoupit výrazněji a zásadněji. Změny by
se mohly týkat např. daňové soustavy atp. Pak by se dalo hovořit o
daňových výjimkách a o všech sociálních dávkách.

Fialova vláda se rozhodla jen učinit nejnutnější opatření pro
stabilizaci rozpočtu v nejbližších letech. Opatření, ke kterým se
nakonec dobrala, na mě příliš konzistentně nepůsobí. Takové
drobky, které seskládali do jednoho celku a snaží se nám namluvit,
že se jedná o chutný koláč. Myslím si, že snaha nějakým způsobem
zastavit propad veřejných financí smysl dává. Jen nekoncepčnost, s
kterou k tomu Petr Fiala a Zbyněk Stanjura přistoupili, bije do očí.
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Je sice pěkné, že se koaliční strany dohodly, že rozloží dopad
reforem na celou společnost, a zároveň se snažily uhájit svá voličská
jádra, aby se jich to nedotklo příliš. Zároveň ti politici zapomněli na
to, že jiný práh bolestivosti mají lidé s nízkými příjmy, senioři nebo
rodiny s dětmi – a jiný manažeři, kteří vydělávají slušné peníze. Z
tohoto hlediska reforma příliš spravedlivá není a vůbec se nedivím,
že zaznívají výhrady nejen od opozice, ale i od tripartity. A
očekávám, že se možná po dovolených ozvou i občané.

Fotogalerie: - Pitný režim a úsporný balíček

https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#1
https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#2
https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#3
https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#4
https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#5
https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Pitny-rezim-a-usporny-balicek-13548#6
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Každý si samozřejmě spočítá nebo už spočítal, pokud patří do
méně příjmových vrstev, o kolik v příštím roce přijde. Opozice
se shoduje, že reforma dopadne na nejslabší, na ty, kteří se
špatně organizují, tedy na důchodce, drobné živnostníky a
zaměstnance s nižšími příjmy. Takže jde v podstatě o velmi
chytrý balíček?

Z tohoto úhlu pohledu určitě. Vláda si nedá práci, aby si došlápla na
velké nadnárodní korporace, banky a bankéře. To jsou všichni ti,
kteří si dokážou vždycky zajistit nejlepší lobbisty a co nejpečlivěji
propojit své zájmy se zájmy politiků.

Mladé rodiny s dětmi si žádného lobbistu prostě nenajdou, často
nemají čas a sílu chodit někam demonstrovat. Na takových
sociálních skupinách se reformy dělají nejsnáze. Pochopitelně to
nejpohodlnější pro vládu, co může udělat, je kromě redukce
daňových výjimek a dotací, je sáhnout na DPH. Ta se vybírá
nejsnáze, nejplošněji... a dopadne na nízkopříjmové.

Možná někdo očekával více sociální přístup od KDU-ČSL? Může
tohle být začátek konce lidovců?

       Budoucnost lidovců se bude hodně odvíjet od toho, jestli si ji
budou plánovat samostatně, nebo v rámci koalice Spolu. Pokud mají
lidovci nějaký přislib např. od ODS, že by se sestavila podobná
koalice např. před příštími parlamentními volbami, jsou motivování k
tomu, aby byli loajálním koaličním partnerem. Sice, aby občas zvedli
nějaké námitky k ekonomickým nebo sociálním opatřením vlády, ale
aby kolem toho nedělali příliš velký kolotoč.

Kdyby měli lidovci kandidovat samostatně nebo by chtěli myslet na
svou dlouhodobou budoucnost, myslím si, že by měli být vidět ve
vládě a v koalici mnohem výrazněji. Výrazněji se zastávat skupin s
nižšími příjmy, tak jako to dělal třeba v minulosti Josef Lux, který byl
nejúspěšnější lidovecký lídr. Dokázal si postavit hlavu i proti Václavu
Klausovi, a to byl nějaký soupeř! Z tohoto hlediska si Marian Jurečka
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dost usnadňuje práci. Na jeho tendenci ustupovat mohou lidovci
postupně doplatit, až občanské demokraty koalice Spolu omrzí a
budou se muset postavit znovu na vlastní nohy.

Existuje nějaká strana nebo hnutí, které či kterému to
projednávání, jež sledujeme, vlastně může výrazně přidat hlasy,
či naopak ubrat elektorát?

Bude záležet i na atmosféře v Poslanecké sněmovně a jakým
způsobem se diskuse povede. Nejvíc hraje situace do karet opozici
a hnutí ANO, které může prezentovat, jakým způsobem vládlo v
minulosti. Očekávám, že může opadávat podpora stran vládní
koalice, ale to nic nevypovídá o schopnosti stran situaci řešit.

Hnutí ANO také říká, stejně jako ODS, že by se na daně sahat
nemělo a stabilizaci veřejných financí chtějí řešit jinak. Paradoxně
jsou si vládní a opoziční strany v ekonomickém programu dost
podobné, jen se liší v tom, že někdo sedí ve Strakovce, a někdo
nesedí. Preference ANO mohou růst.

Máme dobu dovolených, prázdnin. Jak zareagují voliči?

To se uvidí, do jaké míry bude rušná atmosféra na politické scéně a
nakolik se začnou projevovat dopady balíčku na naše peněženky.
Většinou se reformní balíky projednávají přes léto a zároveň se stíhá
příprava rozpočtu. Politici se zapotili přes prázdniny a po dovolených
se voliči v září nestačili divit, co se všechno odehrálo. Něco
podobného se může stát i teď. Voliči si mohou dopadů reforem
všimnout až v září, říjnu nebo klidně i začátkem příštího roku.

Proto odbory svoje protesty dávkují a v podstatě stupňují. Neplánují
žádné mega akce. Vědí, že lidé musejí nejdřív ozdravný balíček
ochutnat. Myslím si, že veřejné mínění si zvyká na velké projekty
déle. Uslyšíme vášnivé debaty politiků – a až v závislosti na tom, jak
se balíček odrazí na peněženkách, se můžeme dočkat nejrůznějších
protestů od občanů.
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Psali jsme:

Sundejte vlajku EU! Okamura žádal Pekarovou. Místo toho mu ji
strčili pod nos a už je řev

Fiala (SPD): Někdo ty důchody musí platit

Zelenskyj nespokojen, chce pro Ukrajinu respekt. Ale s NATO to asi
bude jinak

Okamura (SPD): Státní rozpočet je postaven na nereálných příjmech
a výdajích

Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v
jakékoliv výši bankovním převodem na účet:

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Sundejte-vlajku-EU-Okamura-zadal-Pekarovou-Misto-toho-mu-ji-strcili-pod-nos-a-uz-je-rev-739436
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Sundejte-vlajku-EU-Okamura-zadal-Pekarovou-Misto-toho-mu-ji-strcili-pod-nos-a-uz-je-rev-739436
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Fiala-SPD-Nekdo-ty-duchody-musi-platit-739438
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Fiala-SPD-Nekdo-ty-duchody-musi-platit-739438
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Zelenskyj-nespokojen-chce-pro-Ukrajinu-respekt-Ale-s-NATO-to-asi-bude-jinak-739439
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Zelenskyj-nespokojen-chce-pro-Ukrajinu-respekt-Ale-s-NATO-to-asi-bude-jinak-739439
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Okamura-SPD-Statni-rozpocet-je-postaven-na-nerealnych-prijmech-a-vydajich-739437
https://www.parlamentnilisty.cz/politika/politici-volicum/Okamura-SPD-Statni-rozpocet-je-postaven-na-nerealnych-prijmech-a-vydajich-739437
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QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

Redakci PL můžete podpořit i zakoupením předplatného.
Předplatitelům nezobrazujeme reklamy.

Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše, co chcete.
Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými zastupiteli? Zaregistrujte
se ZDE.

reklama

Článek obsahuje štítky

balíček , dovolená , Jelínek , koalice , lidovci , odbory , politolog ,
prázdniny , senioři , Stanjura , Petr Fiala , ozdravný balíček

autor: Daniela Černá

Ing. Markéta Pekarová Adamová byl položen dotaz

Rusko je podle vás teroristický stát

https://www.parlamentnilisty.cz/predplatne
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https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Marketa-Pekarova-Adamova-32268
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/otazka.aspx?id=155752
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Vstoupit do diskuse Tisknout

Proč s ním ale pak udržujeme diplomatické styky? Chápejte mě
správně, já se Ruska nezastávám, ale myslím, že bysme s teroristy
neměli udrživat jakékoliv vztahy

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 21

Diskuse obsahuje 9 příspěvků
 

Uživateli nejlépe hodnocený příspěvek

Balíček je důsledkem kolaborace s bruselskou a US poliitikou
podpory, obdarování a all-inclusive pro ukronácky, fuki ,
11.07.2023 19:26:25
a nákupu nepotřebných zbraní. Pryč z NATO a z EU.

|  7 |  0

Další články z rubriky

18:28 Lidé se vrátí z dovolených a pak si toho všimnou. Varování Fialovi
do Sněmovny

POLITOLOGOVÉ „Lidé musejí nejdřív ozdravný balíček ochutnat.“
Politolog Lukáš Jelínek má přímý vzkaz…

7:40 „Ty, ty, ty, kdo to bude platiti?“ V USA se ptají, dopad na Česko
možný, vzkazuje Zdeněk Zbořil
4:44 Francie v plamenech: Mládež tam a v ČR. Zdeněk Zbořil temně
8:05 Puč v Rusku a nadšení do války: Zdeněk Zbořil vážně varuje
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12:32 Kdo dohlíží na Pavla. Zbořil o prezidentovi a jeho činech
9:01 Proč sem chtějí migranty. Zbořil našel temné důvody
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